
Homicides and Suspicious Deaths of Adults in Vermont, 1775-1797PRIVATE 

Class of death:   

Class of crime:   


Relationship:    


Motive:  

Intoxication?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:


Days until death:  


SUSPECT(s):


VICTIM(s):


Cause of death:  


Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  


Term of court: 


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
Other sources:  
Census:  
Genealogy:  

Suspect:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


[1775]





Cumberland Co. [WDH]

HIST


Nothing in Albany County, New York court records

Class:   probable

Crime:   HOM or HOM MANSL

Rela:    UNK

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


SUSPECT(s):
unknown person

VICTIM(s):
unknown person


Weapon:  unknown


Circumstances:  unknown


Inquest:  


Indictment:  


Term:  3/1775t


Court proceedings:  the court proceedings were suspended because of a riot against the court

Legal records:  

Newspaper:  

Other sources:  

Taken from the "Papers" of William M. Pingry of Perkinsville & of James H. Phelps of West Townshend.  [SEE these for inquests, possible court files, etc.]


334:  HOMICIDE:  Colonel Chandler, the chief judge of the Cumberland County Court, said, according to Reuben Jones's account of the Westminster massacre, that "he believed it would be for the good of the county not to have any court, as things were; but there was one case of murder that they must see to, and if it was not agreeable to the people, they would not have any other case."


"Proceedings of the 'Congress' and 'Committees of Safety' for Cumberland County, June 1774 to September 1777," E. P. Walton, ed., Records of the Council of Safety and Governor and Council of the State of Vermont, to Which Are Prefixed the Records of the General Conventions from July 1775 to December 1777 (Montpelier: J. and J. M. Poland, 1873), 1: 313-370.  No information on the case.
Census:  

Genealogy:  

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


[w?]

Gender:

[m?]

Age:


[adult?]

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1775, March 13




Westminster, WDS

HIST

D

P

GOVT

Class:   certain

Crime:   HOM:  2 adults

Rela:    POLITICAL pro-Vermont RIOTERS by pro-New York AUTHORITIES

Motive:  POLITICAL

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
night

Days to death:  0 / 9


SUSPECT(s):
William Paterson, Esq., Mark Langdon, Christopher Orsgood, Benjamin Gorton, Samuel Knight, and others

VICTIM(s):
William French and Daniel Houghton (and 8 others wounded) and aik. on Jonathan Knight and Mr. White


Weapon:  gun (musket).  WF shot through the head with a bullet; died of his wounds before daylight on 3/14.  DH died of his wounds 9 days after he was shot.  JK and W severely wounded, but they recovered.


Circumstances:  pro-Vermont rioters tried to prevent the March session of the county court for Cumberland Co., New York, by occupying the court house on 3/13, the day before the court was to sit.  The violence occurred when New York authorities tried to eject the protestors from the court house on the night before the court was to sit.  The "Tory" account claims that the New York authorities first fired warning shots over the door of the court house, upon which the protestors returned fire; the original account by the judges and other officers of the court, however, claims that the New York authorities directly opened fire on the protestors.  The question was a legal one, because the rioters were only trespassers at that point in the confrontation, which means that it would have been justified to use deadly force against them unless the protestors fired or threatened to fire first.  According to testimony of the rioters, the rioters were armed with clubs, not guns; and no New York authorities were wounded, except those clubbed by Philip Safford after the shootings.  According to the officers of the court, the "rioters fought violently with their clubs, and fired some few fire-arms at the posse, by which Mr. Justice Butterfield received a slight shot in the arm, and another of the Posse received a slight shot in the head with Pistol Bullets."

NOTE:  William Slade, noting that it was dark at the time of the encounter, says it would have been difficult for objective observers and for the rioters themselves to know who had been wounded by whom.  A general melee.


Inquest:  i.d. 3/15.  Verdict:  murder.


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  none, escaped 

Legal records:  

Newspaper:  


Connecticut Courant (Hartford), 3/27/1775:  dtl Boston, 3/20:  THE WESTMINISTER MASSACRE in VT:  Westminster, Cumberland Co., New York.  A full report.  Noted that the sheriff & his posse had given the rioters 3 hrs to clear the court hourse & then returned & tried to enter it, but were beaten back by the rioters with clubs.  Sheriff said him men who fire if they didn't desist; "they answered, Fire and be damned!--Fire and be damned!"  And the sheriff order his men to fire, which they did, & the sherrif, "after a few Shots," ordered his men to cease.  Entered with clubs, met stout resistance, but rioters finally "dispos[se]sed, and nine or ten taken Prisoners.  The Rioters fired once or twice on the Sheriff's Party, but did no Damage.  The next Day the Rioters were reinforced by a large Nuber armed with Muskets, and being much superior to the Sheriff's Party took him and about twelve others, and confined them in close goal."


Connecticut Courant (Hartford), 2/19/1776:  dtl Hartford:  WESTMINSTER MASSACRE in VT:  ed. says that the letter from Westminster inserted in paper #575 contained many misinformations.  Ed. says that the rioters, including those killed, were patriots, not Tories.

Other sources:  

"Proceedings of the 'Congress' and 'Committees of Safety' for Cumberland County, June 1774 to September 1777," E. P. Walton, ed., Records of the Council of Safety and Governor and Council of the State of Vermont, to Which Are Prefixed the Records of the General Conventions from July 1775 to December 1777 (Montpelier: J. and J. M. Poland, 1873), 1: 330-338.  Taken from the "Papers" of William M. Pingry of Perkinsville & of James H. Phelps of West Townshend.  [SEE these for inquests, possible court files, etc.]


314n2:  Dr. Reuben Jones of Rockingham, afterward Chester.  The clerk of the Cumberland Co. Court.  One of earlier and most ardent Whigs of Cumberland Co.  Active in stirring up the people to arrest the loyal court after the Westminster massacre, "riding express and hatless to Dummerston on this errand: -- author of the "Relation" which retold the events of the massacre.  Ardent supporter of Vt independence & served at every convention, beginning with that of Sept. 25, 1776.  Also a town rep. in the Assembly from Rockingham (4 years) & Chester (one yr).  In his last years, in poverty, shuttling b/w Vt & NH to escape arrest for debt; arrested once for debt, but his friends forced his release, & he with two friends were as a result indicted in the Windsor County Court.  Hall, Eastern Vermont

315n2:  Capt. Azariah Wright.  Served in John Burk's company in the French & Indian War & in 1757 was stationed at Hinsdale's fort.  1770:  capt. of militia in Westminster.  1774:  a leading Whig.  At Westminster massacre, efficient with his company in arresting the leaders of the court party and dispersing their adherents.  Hall, Eastern Vermont

316n1:  George Earl.  Served on jury of inquest to inquire into the death of William French, which sat at Westminster, March 15, 1775.  Capt. of Chester militia company, August 15, 1775; member for Chester of the Cumberland Co. Comm. of Safety in 1776.  Hall, Eastern Vermont

336n1:  reprints the inquest on William French fr. Hall, Eastern Vermont, 230.  XEROXED.  i.d. 3/15/75 at Westminster.  Shot through the head with a bullet.  Assailants:


William Paterson, Esqr.


Mark Langdon


Cristopher Orsgood


Benjamin Gorton


Samuel Night


& others unknown to the jurors


Coroner:  Timothy Olcott, Gent.  (one of the Cumberland Co. coroners)


Tory account:  published in Holt's New York Journal, March 23, 1775.  (331).  Blames the rioters for inciting the violence.  The sheriff's and court's party declared that "three guns were fired over the door in hopes the rioters would be intimidated and retire; but so determined were they in the undertaking, that the fire was immediately returned from the Court House."


Whig account:  by a committee of Whigs appointed on March 15, Dr. Reuben Jones of Rockingham, clerk:  "A Relation of the Proceedings of the People of the County of Cumberland, and Province of New-York," signed by order of the Committee of Safety, Cumberland County, 3/23/1775.  (332-6)  The Yorkers & Tories arrested in the aftermath of the massacre were jailed in Northampton, MA, while they awaited trial in Vt.  RJ, together with Capt. Azariah Wright of Westminster, were leading anti-Yorker insurgents.


RJ's account portrays the insurgents as patriotic rebels and the supporters of the New York court as Tories who "had laid a plan to bring the lower sort of the people into a state of bondage and slavery.  They saw that there was no cash stirring, and they took that opportunity to collect debts, knowing that men had no other way to pay them, than by having their estates taken by execution, and sold at vendue. . . . which would soon bring the whole country into slavery. . . .  One man they put into close prison for high treason; and all that they proved against him, was, that he said if the King had signed the Quebec bill, it was his opinion that he had broke his coronation-oath.  But the good people went and opened the prison door and let him go, and did no violence to any man's person or property."  (33)


The "good people" of Cumberland County could not support the government of New York because that government and its executive were "not acceding to the best method to procure their liberties," so the "good people" of the county "thought it time to look to themselves.  And they thought that it was dangerous to trust their lives and fortunes in the hands of such enemies to American liberty; but more particularly unreasonable that there should be any court held; since, thereby, we must accede to twhat our general assembly had done, in not acceding to what the whole continent had recommended; and that all America would break off all dealings and commerce with us, and bring us into a state of slavery at once.  Therefore in duty to God, ourselves, and posterity, we thought ourselves under the strongest obligations to resist and to oppose all authority that would not accede to the resolves of the continental congress.  But knowing that many of our court were men that neither feared or regarded men, we thought that it was most prudent to go and persuade the judges to stay at home."



XEROXED:  the remainder of the tract has been xeroxed.  Superb account of the coming of the riots.  USE THIS!


Official court account (Yorker):  by the judges and other officers of the court on March 14:  "State of the Facts" signed by Thomas Chandler, Noah Sabin, Stephen Greenleaf, Benjamin Butterfield, Bildad Andross.  S. Gale, clerk.    (337-8)


XEROXED:  USE THIS!  another excellent account of the incident.


Abner Sanger, Very Poor and of a Lo Make:  The Journal of Abner Sanger (Portsmouth, N.H.: published for the Historical Society of Cheshire County by P. E. Randall, 1987), 31-32:  entries for 3/13 & 20/1775

Census:  


Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:  DH a petitioner in 1772 from Cumberland Co.

Genealogy:

Accused 1:  

William Paterson, Esq.

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

attorney, judge, and/or justice of the peace

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Mark Langdon

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 3:  

Christopher Orsgood 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 4:  

Benjamin Gorton

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 5:  

Samuel Knight

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

William French 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Brattleboro

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

Daniel Houghton 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Dummerston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 3:  

Jonathan Knight 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Dummerston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 4:  

Mr. White 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockingham

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1777, July 2







Tinmouth, RUT

HIST








[aka Charlotte Co., NY]

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    POLITICAL TORY by REBEL

Motive:  POLITICAL

Intox?:  

Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
Isaac Clark (a Rebel, then a Lt. in Herrick's Regiment of Rangers, later a General)

VICTIM(s):
John Irish (a Tory & together with his father & 6 brothers, a protectioner)


Weapon:  rifle


Circumstances:  several versions of the story


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  none

Legal records:  

Newspaper:


C. H. Congdon, Esq., pub. in the Rutland Herald in 1855, in response to an account written by Judge Noble & also published in the Rutland Herald.  CHC's account based on his conversation with JI's widow, Rebecca Stafford of South Wallingford.  JI was a Quaker.  Went on 7/24/1777 to Burgoyne's headquarters in Whitehall for protection papers & returned with the papers on the morning of 7/27/1777, the day he was shot.  He reaped wheat that morning & then was mowing in his field when Clough came to the house, circa 11:30am, & inquired after the way to Durham Bridge.  "wished Irish would direct him through the woods as he did not like to travel the road on account of spies.  Irish told him to keep the road as the safest way.  Dinner being ready Irish asked Clough to eat but declined, but while Irish and his family were eating sat partly in the door.  After dinner Irish put a pitchfork into the fire to bore a hole into a new handle and then laid down on the bed with his two eldest children.  After dinner Clough called for a drink of water, which Mrs. Irish gave to him, fresh from the spring; a few moments after she had fetched the water for him, while she was engaged in doing up the dinner dishes, all at once Clough started and ran out of the house in the direction of the spring.  Mrs. Irish spoke to her husband, who immediately jumped up and followed Clough out of doors--at the same time his wife begged him not to leave the house--he advanced about three rods from the door, when Allen [?] raised up from behind a maple log and shot Irish through the hand, severing his third and little finger from his hand, or nearly so.  Clark then in a rough manner asked him if he wanted to take more prisoners.  Irish answered that he should take or harm no man, and added, you have wounded me, upon which he held up his hand and Clark shot him through the heart.  He turned, walked about a rod and fell dead upon his face.  When Clark and Allen shot him he was not more than three or four feet from the muzzles of their guns--so near that the smoke rolled up on his breast as he turned round.  After this the men all disappeared in the woods.  Mrs. Irish went immediately to Mr. William Irish's who was just putting on his clean clothes, being on Sunday.  He said 'Becca, you must take care of yourself, I cannot help you.  He immediately started off and did not return until about six weeks afterwards.  Mrs. Irish went home, but did not attempt to do anything with her husband (hoping that some of her neighbors would come in) until nearly dark when, no one coming, she, with [William] Irish's two oldest children, Mary 14 years old and Gibson 12 years old, assister her in getting him into the house; this they did by rolling him on a plank and drawing him along.  She afterwards laid him out.  When she returned from William Irish's the children said to her that the men had gone and Papa was asleep.  He was a man that would weigh over two hundred pounds, and it was with difficulty that she and the children got him into the house.  He was buried the next day by Francis and David Matteson, Jesse irish, the father of John, and a Scotchman by the name of Allen.  A coffin was made by Francis Matteson from rough boards out of the chamber floor."  Buried about 40 rods where where the house formerly stood.  "a mound and rough stones mark the spot to this day.  The wife was not permitted to follow the body of her husband to the grave, as it was not thought prudent even for the men to perform the task, so perilous were the times.  Scouting parties were out on both sides at this period."



 After the killing, she & her three children went to the widow Potter's at the edge of Clarendon.  Learned that the party had meant to kill William Irish (for a reward of 30 l. for his head), not John Irish.  Three weeks after her husband's murder, in her absence from home, the house was pillaged of everything valuable by persons from the western part of Tinmouth.  JI's widow denies that the Rebels had confiscated his gun:  says that he had dismantled & hidden his gun 2 weeks before his death, after hearing that all persons, "irrespective of political sentiment, if found with arms, would be dealt with as enemies."  In November, Ernest Noble (the father of Judge Noble) notified her that she must leave her home, as he had purchased the place from the confiscating agent in Rutland.  Walked the 7 miles to Danby with her three children, & stayed there for the duration of the war.  William, after six weeks at Burgoyne's camp, returned & lived in Danby for the duration of the war.  His property too was confiscated.  They Irish family never recovered its property after the war, because as Quakers, they did not believe in litigation.

Other sources:  

J. C. Williams, The History and Map of Danby, Vermont (Rutland: McLean & Robbins, 1869), 171-176.


John Irish came to Tinmouth in 1768 from Nine Partners with his father, Jesse Irish, & his brothers (Jesse Jr., Jonathan, William, David, Abel, and Peter).  They were farmers & Tories.  His father in July 1777 went to General Burgoyne's headquarters at Whitehall & presented himself to Burgoyne, saying "here is thy servant, Jesse, and his seven sons."  Upon promising to either join the British army or remain quietly at home, "her received the General's gracious protection."  Jesse Sr. aided the British during the war & had his property confiscated as a result -- he & his sons still lived in Tinmouth after the war.


From Daniel Chipman, Memoirs of Col. Seth Warner:  John Irish settled on a farm afterwards owned by Judge Noble.  Lt. Isaac Clark (of Herrick's regiment of rangers), in command of scouts sent out from Manchester, quietly surrounded JI's house & sent one of his men, named Clough, unarmed, to ask JI if "he had any hostile designs against the Whigs."  Clough had been a neighbor of JI's, but on the evacuation of Ticonderoga, had moved off.  "They entered into a conversation which was continued for some time.  At length Clough began to suspect that irish intended to detain him, as he was unarmed, and feeling unsafe, he walked with apparent unconcern out of the door, and turning a corner of the log house, out of sight of Irish, he set out on a run toward the scout.  Clark, who was watching, saw this and instantly saw Irish chasing Clough with his gun, and perceiving that he intended to shoot him before he reached the woods, drew up his rifle and shot him dead upon the spot.  This was represented by the Tories as a wanton murder, and many years afterwards, when Clark was in public life, and a prominent political partisan, some of his political opponents renewed the charge of murder against Clark, with many aggravating circumstances."

Census:

Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:

Isaac Clark 1764 Bennington  military list

Residents of Danby:  Jesse (1768), Jno. (1778), Peter (1767)

Genealogy:


John Irish came to Tinmouth in 1768 from Nine Partners with his father, Jesse Irish, & his brothers (Jesse Jr., Jonathan, William, David, Abel, and Peter).  He & his wife Rebecca had two surviving children:

--Joseph (m. Eunice, dau. of Benjamin Brownell).  Settled on the east side of Danby.  b. [1772 - sic?] - d. 1842 (age 70).  "They never raised any children of their own, but brought up several children of other parents."

--Lucretia (m. Jeptha King).  Some time after she left her home and joined the Mormons at Nauvoo, Illinois.

Accused:  

Isaac Clark

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Victim:  

John Irish

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Religion:

Quaker

Marital Status:

married to Rebecca ____ [in 1842, the widow Rebecca Stafford of South Wallingford]

Children:

three children [the oldest 3 yrs & the youngest 2 months in 1777.  sic?]

Occupation:

farmer -- owned his own farm, which he bought from his brother, Jonathan, on 5/20/1777 for 49 l.

Town:


Tinmouth

Birthplace:



1777, Sept.




(West) Arlington, BEN

HIST

GOVT

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    POLITICAL REBEL by TORY

Motive:  POLITICAL

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
Dr. Samuel Adams

VICTIM(s):
David Mallory


Weapon:  gun


Circumstances:  after the Battle of Hubbarton


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  
Legal records:  

Newspaper:  

Other sources:  

"Council of Safety of the State of Vermont, July 8, 1777, to March 12, 1778," E. P. Walton, ed., Records of the Council of Safety and Governor and Council of the State of Vermont, to Which Are Prefixed the Records of the General Conventions from July 1775 to December 1777 (Montpelier: J. and J. M. Poland, 1873), 1: 167-8.  (XEROX)


Dr. Samuel Adams, a Tory leader, killed a Whig townsman in 1777.  Had raised a company in Arlington, Manchester, & the neighborhood to cooperate with Burgoyne.
Vermont Historical Magazine, 1: 123, 126, 129.

Vermont Historical Society Collections, 1: 356.  [quotes Ira Allen's history]


SA had purchased land under NH title, but he dissented from the policy of the Conventions of the Green Mtn. Boys and advised his neighbors to purchase NY titles.  The opponents of NY advised him to "at least be silent.  He resented this, armed himself, and threatened to silence any man who interfered with him.  For this he was arrested, tried, convicted as an enemy, and punished by being hoisted up the catamount sign-post, and suspended there for two hours, to his own chagrin and much merriment of the beholders.  Ira Allen said 'this mild and exemplary disgrace had a salutary effect on the doctor;' nevertheless in 1777 he became a violent tory, and raised a company in Arlington, Manchester, and the neighborhood, to cooperate with Burgoyne.  In this he was active, and on one occasion killed a whig townsman, when he fled to Canada.  His property was confiscated and his family sent within the enemy's lines in 1778."  Proscribed by the act of 2/26/1779.


Abby Maria Hemenway, Vermont Historical Gazetteer (Burlington:  A. M. Hemenway, 1868), 1: 129-130.



After the Battle of Hubbarton, Col. Seth Warner and his men came south to Manchester, "where they stopped with the time.  . . .  Men were sent out as usual for provisions.  Col. Lyon with a company, of whom David Mallory was one, started for the purpose of taking cattle from the Tories.  Samuel Adams collected a company for resistance.  Because Mallory had been a member of his family (having studied medicine with him), SA warned him of the probable consequences.  Hard words passed and they separated to execute their respective intentions.  Col. Lyon's company collected quite a drove of cattle and were driving them up from 'down river,' or W. Arlington.  Opposite the present residence of Solomon Gowey is an island on which Adams and his men were concealed,  As soon as Mallary appeared, Adams showing himself ordered him to stop.  A threat was the only reply.  Adams coolly said that in case himself was shot, there were men ready who would instantly riddle him.  Upon this Mallory raised his piece but, not being quick enough, was instantly shot down by Adams.  Just then a horn was heard calling laborers for dinner.  This was taken as a signal for the gathering of the Tories.  Lyons' men fled, the cattle returned to their owners, and the wounded man, abandoned by friends and foes, with difficulty got to the road side.  He was taken up by one passing by and carried to the house of Ebenezer Leonard where after a few hours he died.  Adams fled to Canada where his descendants still live."

Census:  

Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:  

Samuel Adams:  resident, Arlington, 1765


Zacheus Mallary, resident, Arlington, 1765

Genealogy:  

Accused:  

Samuel Adams 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

physician

Town:


Arlington (since 1764); from Newton, CT

Birthplace:



Religion:




Organizations:

Tory leader

Victim:  

David Mallory

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

medical student with Samuel Adams

Town:


Arlington

Birthplace:



Religion:




Organizations:

Rebel

1778, May




Bennington, BEN

HIST

Class:   do not count

Crime:   EXECUTION / DE-FACTO LYNCHING / TRIAL for SPYING

Rela:    NONDOM TORY by REBELS

Motive:  POLITICAL

Intox?:  no

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
Republic of Vermont

VICTIM(s):
David Redding


Weapon:  hanged; execution


Circumstances:  DR a British soldier engaged in espionage was executed by the Republic of Vermont.

Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  5/1778:  ind. for treason.  pNG.  fG.  DEATH.  Hanged 6/11/1778

Legal records:  

Newspaper:  

Other sources:  

Official History of Guilford, Vermont, 1678-1961 (Brattleboro:  Vermont Printing Co., for the Town of Guilford and Broad Brooks Grange No. 151, 1961), 93-94.


John Spargo, David Redding, Queen's Ranger (Bennington:  Benn. HIst. Museum and Art Gallery, 1945).


Daniel Thompson, The Rangers, or the Tory's Daughter (1851).


E. P. Walton, ed., Records of the Governor and Council of the State of Vermont, v. 2 (Montpelier:  J. and J. M. Poland, 1874).  //  The First Vermont Council Chamber, in the Old Catamout Tavern at Bennington, by Hiland Hall (165-8).  



XEROXED:  the David Redding story, including Ethan Allen's "statement" to the crowd.  SUPERB on the punishments that Vermonters dished out on Yorkers, esp. on Samuel Adams!!!  USE THIS ON REVOLUTIONARY VIOLENCE.

Census:  

Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:  nothing

Genealogy:

Accused:  

Republic of Vermont

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

David Redding

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

British soldier

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



[1779]




near Newbury, ORA

HIST

Class:   probable

Crime:   HOM:  2 adult males & 1 adult female

Rela:
ROMANCE SUITED by SUITOR



ROMANCE RIVAL by RIVAL



NONDOM

Motive:  JEALOUSY / JEALOUSY / QUARREL - HONOR

Intox?:  n

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
Toomalek [aka Tamalek]

VICTIM(s):
Lewâ, Mitchell, and Pi'al


Weapon:  gunshot m. Lewâ, at the foot of a hill where the river turns north, at the upper end of the Ox-Bow.  knife m. Mitchell.


Circumstances:  Vermont's second execution, which probably occurred in 1779 or 1780, was also the product of an improvised judicial proceeding.  Surviving accounts of the execution pose problems, because they were handed down by oral tradition and conflict on particulars, and because they recount events in the Abenaki community from the perspective of Yankee observers who viewed the Abenaki as savages.  According to these Yankee accounts, Toomalek was a member of a small band that lived in and around the intervales of the Connecticut River near Newbury.  A short, powerfully built man, he was in love with a young woman, Lewâ, who had married his rival, Mitchell.  Toomalek decided to murder Mitchell, and one evening he surprised the couple as they sat by a fire at the foot of a hill near the upper end of the Ox Bow in Newbury.  He fired at Mitchell, wounding him seriously but not fatally.  A second charge struck Lewâ in the breast.  She died of her wounds that night.



An Abenaki council tried Toomalek for murder.  It acquitted him, however, because he had killed Lewâ accidentally and had only wounded Mitchell.  Mitchell soon remarried, but matters did not end there.  One day Toomalek, in company with a white man named Ebenezer Olmsted, took a bottle of rum and went to visit Mitchell.  Mitchell drank with them and then had words with Toomalek, who taunted Mitchell into striking the first blow.  Mitchell drew his knife and made a feeble pass at Toomalek.  Toomalek then stabbed Mitchell through the heart.



An Abenaki council again acquitted Toomalek, this time because Mitchell had struck the first blow.  But Toomalek soon killed again.  He cut the throat of a young man called Pi'al who in Toomalek's opinion had insulted a young woman [NOTE:  Z. Thompson, 206, says that Toomalek attacked Pi'al "at the instigation, as was supposed, of a young squaw" who was insulted].  The next morning, an Abenaki court heard the evidence and sentenced Toomalek to death.



The Abenaki court proceedings may not have been strictly traditional, but they were sanctioned by local authorities of the Republic of Vermont.  The trial was conducted under the supervision of an Abenaki acquainted with the English legal system.  The verdict was then referred to the Reverend Clark Powers, the Congregationalist minister of Newbury, to ensure that it was "agreeable to God."  Toomalek was executed later that day on the ground floor of the county court house in Newbury, then a county seat.  Toomalek arrived "without guard or attendance" and seated himself before the father of Pi'al, who as the nearest blood relative of the victim was required by Abenaki law to carry out the sentence.  Toomalek said his Catholic prayers, covered his eyes, and shouted "Mack bence!" ("Kill me quick!"), which Pi'al's father did by firing a musket ball into Toomalek's head.  Toomalek's parents, who were in attendance, claimed the body for burial.


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  tried by a series of Abenaki court, presided over by John.  fNG by Abenaki courts for the first and second homicides, but fG of the third and executed by John, the father of T's third victim.

Legal records:  

Newspaper:  

Other sources:  

Grant Powers, Historical Sketches of the Discovery, Settlement, and Progress of Events in the Coos Country . . . 1754-1785 (Haverhill: J. F. C. Hayes, 1841), 175-84.


Zadock Thompson, History of Vermont, Natural, Civil, and Statistical (Burlington: Chauncey Goodrich, 1842), 206.


Frederick Wells Palmer, History of Newbury, Vermont (St. Johnsbury: Caledonian Press, 1902), 61-63, 88.



NOTE:  The accounts above are typical of Yankee narratives of Abenaki homicides, which invariably depict Abenaki murderers as drunken, jealous, or vengeful.  See, for example, James O. Lyford, ed., History of Concord (Concord:  Rumford Press, 1903), 1: 79-81, 88-89.

Census:  

Genealogy:


T:  stepson of Capt. Joe (b. Nova Scotia, but after the eastern Indians were expelled, he moved when quite young to St. Francis), an Indian scout for Jacob Bayley and Moses Hazen during the Revolution, who also served in Capt. John Vincent's company of St. Francis Indians, 1777-8.  Toomalek was the son of Molly, Joe's wife, who had had Toomalek and his brother Mauxa Wuxal by a previous husband.


Pi'al:  son of John, who apparently held great influence in the Abenaki courts.

Accused:  

Toomalek

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


[20]

(young man)

Literate:




Marital Status:  
s

Children:

n

Occupation:



Town:


Coos / Newbury

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

Lewâ

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Ind

Gender:

f

Age:


[18]

(young "girl," "young squaw")

Literate:




Marital Status:

m. Mitchell

Children:

n

Occupation:



Town:


Coos / Newbury

Birthplace:



Religion:

Catholic / Abenaki

Organizations:



Victim 2:  

Mitchell

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


[20]

(young man)

Literate:




Marital Status:

m. Lewâ

Children:

n

Occupation:



Town:


Coos / Newbury

Birthplace:



Religion:

Catholic / Abenaki

Organizations:



Victim 3:  

Pi'al

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Ind

Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Coos / Newbury

Birthplace:



Religion:

Catholic / Abenaki

Organizations:



1784, March 5




Guilford, WDH

P

HIST

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    POLITICAL NEUTRAL in company of YORKER by pro-VERMONTERS

Motive:  POLITICAL

Intox?:  

Day of week:
F

Holiday?:



Time of day:
[11pm]

Days to death:  0


SUSPECT(s):
pro-Vermont militiamen

VICTIM(s):
Daniel Spicer


Weapon:  gunshot to hip and body.  d. few hrs.


Circumstances:  on Belden Hill road


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  
Legal records:  

Newspaper:  


Vermont Gazette (Bennington), 3/13/1784:  YORKER VIOLENCE:  letter fr. Lt. Knights, commander of State troops in Guilford.  4am morning of 3/5, as expected, Yorkers launched attack.  Vermonters posted 1 mi fr. MA line.  Ordered the advanced Yorker guard of 2 men to halt & surrender, but they presented arms.  Then they ran.  The Lt. ordered 7 of his men to fire over them.  They did not stop, so he ordered that the fire at them.


KILLED:  hit man named Spicer, who d. 4 hrs.  An inhabitant of MA, lately of VT.  The other (Goodenough) escaped "having received a numbger of balls through his cloaths and hat."  


On Spicer:  "By the repeated threats he uttered, and by the tenor of his language after he was wounded, as well as from his gun having been examined and found well loaded, and the inveteracy of the person in company with him (one Goodenough) to the interests of this State, . . . it appears evident their design was to commit some outrages, upon the good subjects of this state."

Other sources:  

Official History of Guilford, Vermont, 1678-1961 (Brattleboro:  Vermont Printing Co., for the Town of Guilford and Broad Brooks Grange No. 151, 1961), 93-94.


Among the most prominent Guilford adherents of New York was David Goodenough, a Lt. under appt. from NY who had been imprisoned by VT officers "for accepting such a commission.  He had been released under heavy bonds, and finally being ordered out of town had left his wife and children and was staying with friends in Massachusetts until circumstances for his return should be more propitious.  Having been away from home for some time, he wished to visit his family, and as his life had been threatened he thought best to go by night.



He invited Daniel Spicer, a young man residing in Bernardston, to accompany him to Guilford.  Spicer had no interest in the Guilford troubles, and informed Goodenough to that effect, and that he should remain neutral so far as all matters pertaining to that controversy were concerned."  On 3/5, the two men left G's "temporary abiding place" for Guilford c. 9pm.  "They went to Packer's Corners, and from thence north, over the Belden Hill road, putting on their snow shoes, in case it became necessary to leave the traveled road.  Presently they were halted by a sentry stationed by the roadside, who surprised them with a 'Who comes there?'  Lieutenant Knight appeared close by with twenty men, and before the challenge could be answered, attempted to shoot the two wayfarers.  Although the moon was full, yet a thick fog obscured the light, and Goodenough and Spicer jumped over the fence which bordered the easterly side of the road and undertook to gain the cover of the deep woods close by.  Knight and his troops ran up to within four rods Spicer and fired upon him.  One bullet lodged in his hip, another passing entirely through his body, causing a wound which was soon to prove fatal.  As he fell the troops rushed upon him, made no attempt to relieve him, commanded him to take his own knife and cut off his snowshoes, which they claimed as the spoils of war.  They then robbed him of his arms, wallet and money, then dragged him through the snow some sixty rods to the dwelling house of Augustus Belden and left him on the floor, soaked in blood, then departed with angry oaths over the escape of Goddenough, who had succeeded in getting away into the forest. . . .  Spicer lingered through the night, in great agony, and during his last hours he related to William White and James Davidson, both Guilford men, the circumstances of the affair," who wrote down his statements & "made oath to them before Judge Richard Morris of New York.  A narrative of the event was also prepared by four of the refugees in Bernardston, and sent by them to Governor Clinton."



Spicer:  a sergeant of the Mass. militia during the Revol. War, honorably discharged in June 1783.  His brother, Jabez, who lived in Leyden, Mass., became one of Shays's rebels & was killed in the attack on the arsenal at Springfiled, Mass. on 1/25/1787.  Said that "he wore the same coat worn by Daniel when the latter was shot by the Vermonters, and that the bullets which killed Daniel and Jabez both passed through the same hole in the coat."

Census:  

Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:  nothing

Genealogy:

Accused:  

pro-Vermont militiamen

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Guilford

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Daniel Spicer

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Bernardston, Mass.

Birthplace:



Religion:




Organizations:

sergeant in the Mass. militia during the Am. Revol.  Honorably discharged, 6/1783

1784, Dec. 24




Strafford, ORA

CT

INQ

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    UNK

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
evening

Days to death:  8


SUSPECT(s):
Elias Chamberlain

VICTIM(s):
Lydia Bean


Weapon:  beat, clubs, beech sticks.  d. 1/1


Circumstances:  


Inquest:  i.d. 1/2/1785


Indictment:  yes, mansl.


Term:  2/1785


Court proceedings:  j.p. 1/1785:  jailed & held for trial.

Legal records:  


Rutland Co. Sup. Ct. files, 2:  522, 1299, 1312, 1314, 1315


522:  MANSLAUGHTER -- Elias Chamberlin, 1785:  J.P. hearing before Joshua Tucker, 1/24/1785, in Strafford:   complaint by grand jurors agst. Elias Chamberlin of Strafford "for that their was high suspicion that he ... has been guilty of beating wounding & abusing one Lydia Bean to such a degree as to be the means of her Death."  Jailed & held for trial before Superior Court.


1299:  MANSLAUGHTER:  Elias Chamberlain beat Lydia Bean on evening of 12/24/1784.  She died 1/1/1785 at Strafford.  INDICTED:  a true bill, 2/85.  w/ beech sticks, clubs, & warlike weapons.  Languished & then died.


1312:  MANSLAUGHTER:  Inquest in Bean's case:  Bean lying dead at house of Caleb Gordin (known as James Bean's house).  i.d. 1/2/85.


1314:  SAME CASE:  subp:  Zenus Morey, Caleb Gordon, Phinehas Bean, Isaac Baldwin, Absolom Brown, Simeon Root, Jacob Flanders, Thomas Foster, Nathan Norton.


1315:  FINDING OF GRAND JURORS:  Grand jurors:  LB lived at Caleb Gordon's house, lately owned by James Bean.  "many wounds and bruises on her body."

Newspaper:  

Census:  


1790C:



no Beans in Strafford



EC:  1M > 16, 3M <= 16, 3F


Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:



Enoch Bean, resident, 1774



Elias Chamberlain, resident, 1769

Genealogy:


Abby Maria Hemenway, Vermont Historical Gazetteer (Burlington: A. M. Hemenway, 1871), 2:  1073:  William Chamberlain settled in Strafford in 1769 (the 2nd yr. of settlement) with "his four stalwart sons":  Amasa, Elias, Isaac, and Asahel, "who all afterwards became men of note."


Abby Maria Hemenway, Vermont Historical Gazetteer (Burlington: A. M. Hemenway, 1871), 2:  1083:  Enoch Bean was the town rep., 1783  Asahel Chamberlain was town rep., 1796-7, 1802-9, 1813.


Scott Andrew Bartley, ed., Vermont Families in 1791 (St. Albans:  Genealogical Society of Vermont).  v. 1 (1992); v. 2 (1997).  2:  152 -- Moses Ordway bought 100 ac. from Enoch Bean in Strafford in 1780.  2:  154 -- Moses Ordway, Jr. (b. 1775) m. in 1796 Joanna Nancy Bean (who was b. circa 1772):  their 5 ch. b. in Tunbridge.  2:  160-1 -- Esther Brown (b. 1799 in Strafford, daugh. of Absalom and Abigail (Bean) Brown) m. Warner Preston in Strafford in 1820.  Samson Brown (b. 1795 in Strafford, son of Absalom and Abigail (Bean) Brown) m. in 1819 Chloe Ann Preston.  2:  162 -- Col. Asahel Chamberlain (b. 1755, son of Wm & Jael (Davis) Chamberlain) m. 1st to Abigail Root (b. 1754 -- daught. of Wm & Hannah (Pennock) Root -- d. 1814) & m. 2nd. in 1814 to Mary Preston.  [[all in Strafford]]


NOTE:  the intermarriage of the families in Strafford.  Also, note that the Beans & Chamberlains intermarry.  NO LONG TERM FEUDS result from these homicides -- nor do individual murderers suffer in the long run -- they seem to become prominent!!! 

Accused:  

Elias Chamberlain 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
[m]

Children:

[yes, several]

Occupation:



hhld head
Town:


Strafford

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Lydia Bean

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

f

Age:


[adult]

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

[servant]

Town:


[Strafford]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1788, May 6




Halifax, WDH

INQ

Class:   probable

Crime:   prob HOM or HOM MANSL / poss CAS GUN

Rela:    UNK

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
John Morrel

VICTIM(s):
John Gott


Weapon:  gunshot to head, just above eyes.  d. inst.  Gun, unspecified type.

Circumstances:  


Inquest:  


Indictment:  no, bnf for murder


Term:  /1788


Court proceedings:  
Legal records:  


Rutland Co. Sup. Ct. Files:  2:  511:  MURDER -- John Morrel, 1788.  malice aforethought.  John Morrel of Halifax, Windham Co., 5/6/1788 at Halifax, on John Gott.  Gun shot to head "a little above the eyes."  Killed instantly.  BILL NOT FOUND.

Newspaper:  


no story located
Other sources:  

no history of Halifax at VHS or in Hemenway

Census:  

Jay Mack Holbrook, Vermont 1771 Census:  

Anthony Morrell (Cumb. Co. petition, 1770)

Samuel Gott (Cumb. Co. petition, 1770)

1790C:  no Gotts in Halifax (the only Samuel Gott is in Jericho, CHI)

JM 1 M >=16, 2M < 16, 1F

Genealogy:

no hist. of Halifax at VHS; nothing in Hemenwey

Accused:  

John Morrell

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
[m]

Children:

[2]

Occupation:




hhld head
Town:


Halifax

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Gott

Ethnicity:

[nb English]

Race:


[w]

Gender:

m

Age:


[adult]

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1790







Sheldon, FRA

HIST


NOTE:  Counted two Indians murdered, although more might have been killed.  Recommendation of the late Tom Bassett:  Hemenway on Sheldon, Vt. tells the story of George Sheldon murdering a Mississiquoi Indian who he believed had burned his barn [shot the Indian]; the Mississiquoi considered GS a trespasser.  According to Abenaki tradition, GS did murder the Indian; Hemenway says that the story is false & that GS did not murder the Indian.  Historian John Moody & Tom Bassett believe a murder did take place.]]

Class:   probable

Crime:   HOM:  2 adults

Rela:    NONDOM INDIANS by SETTLER

Motive:  REVENGE

Intox?:  

Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
George Sheldon

VICTIM(s):
two or more St. Francis Indians.


Weapon:  rifle


Circumstances:  GS retaliated against the St. Francis Indians in the area because they had burned a barn of his, which was filled with grain.


Inquest:  none


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  none

Legal records:  


Abby Maria Hemenway, The Vermont Historical Gazetteer (Burlington: A. M. Hemenway, 1871), 2:  370-2, 375-6.  [the Sheldon section written by H. B. Whitney & the Rev. Geo. B. Tolman]  [OHS  974.3 H37]

Other sources:  

HEMENWAY:  notes that the St. Francis Indians "tenaciously held claim" to their hunting & fishing grounds on the Missisquoi & its branches.  "That large inland peninsula formed by the St. Francis, Missisquoi and Richlieu rivers, was particularly claimed and reluctantly yielded.  Although they never did much injury to the settlers, they always appeared sullen and angry and threatened vengeance in case of war; especially upon the Sheldons, for whom they had an inveterate hatred, and on one occasion burned a barn of theirs filled with grain."  (371)


HEMENWAY:  "Of the early inhabitants, there probably was probably no one of whom there is related so much of exciting, pioneer incident as of George Sheldon. . . .  That he was a famous hunter . . . there is no doubt.  Abundance of game,--moose, bears, wolves and deer, fell at his unerring aim.  But to state, as a fact of history, as some have done, that he did, on several occasions shoot--or in more correct terms murder--certain Indians, is very much doubted, and lacks proper authentication.  It is well known that the Indians burned a barn belonging to the Sheldons, and caused them much anxiety, lurking about and threatening.

     

George, who was as tall and athletic as any red-skin, and had an eagle eye, warned them of the consequences of disturbing the settlers--him they feared, and, no doubt, but for him they would have caused much more trouble."  (376)

Census:

1790C:

George Sheldon (Hungerford)  1M >= 16  2F

[also, Col. Elisha & Elisha Jr., et all -- only 7 hhlds]

Genealogy:

George Sheldon:  The Sheldons purchased the township of Hungerford & renamed it Sheldon.  They were the lst settlers.  First came to the town in 1789.  Samuel B. ("Major Sam") Sheldon, George, & Elisha, Jr. were sons of Col. Elisha Sheldon of CT.  (370-2)


1789:  Samuel B. Sheldon came to the twp to inspect the land before purchase.


Spring, 1790:  George Sheldon, accompanied by "a sturdy old Scotchman" named MacNamara & his wife, together with several negro servants, came as the first settlers (Fairfield the nearest settlement at the time).  Built lst house & log barn at the outlet of Tyler's branch [this was the barn that was burned by the Indians, 372].  Crops harvested.  That winter, GS returned to CT; the negroes returned to Burlington to pass the winter; & McN & wife stayed on.  Mrs. McN died that winter & was covered in a snowbank near the house until the spring, when she was buried.


Spring, 1791:  Col. Elisha Sheldon & his sons, Elisha, Jr. & Maj. Sam, & his son-in-law, Elnathan Keyes, together with their families & that of George, & their negro servants, & also James Herrick & James Hawley, arrived in town.  Organized the town govt while on their way:  Col. Sheldon, Elisha, Jr., Maj. Sam, & James Hawley, selectmen; James Herrick, constable.  [372:  the lst birth in town was a colored child of "Old Mary," a servant of Col. Sheldon.]


1792:  Maj. Sheldon built the first sawmill at the lower falls.  Pine lumber in the vicinity.


1797:  Maj. Sheldon built the first grist mill.


1799:  Israel (& his younger brother, Alfred) Keith built the first furnace & forge.  Extensive ore bed found.  Employing, much of the time, 100 men or more to supply it with coal & iron.  Made potash kettles:  45, 60, & 90 gallon.  Israel furnished the capital, Alfred managed the furnace.  [378]


1803:  Carding mill & post office established.

Wolf hunts:  organized for many years, usually under management of Capt. G. W. Kendall, & were generally successful.  Also hunted bears.  George Sheldon said to have shot the only moose ever killed in town.  (371)

George Sheldon:  375-6:  b. 1766 in Saulsbury, CT-- an avid hunter.  Sent to Hudson, NY for schooling, but stayed only a few days & ran away for home; prefered "the chase" to schooling.  Sent by his father at age 18 to West Indies with a load of horses.  m. 3/1786 to Joanna, daught. of Jacob Smith of Saulsbury, CT.  Farmed there until 1790, when he moved with his family to Sheldon.  d. 1851.

Col. Elisha Sheldon:  374-5:  b. 1741; led a regiment of cavalry through the Revolutionary war, serving under Washington in the Continental Army; an enthusiastic patriot; a religious "liberal," not a Puritan.

Town reps [377]:  from 1791 through 1807, the town was represented in the legis. by Samuel B. Shelden or Elisha Sheldon.  NOTE:  that George never served in an official capacity.  Seems to have been a hunter who hated book-learning, etc., according to Hemenway.

Accused:  

George Sheldon

Ethnicity:

nb English

Race:


w

Gender:

m

Age:


24

Literate:




Marital Status:  
yes, m. 1786 to Joanna Smith (dau. of Jacob of Saulsbury, CT)

Children:




Occupation:



Town:


Sheldon

Birthplace:

Saulsbury, CT

Victim 1:  

name unknown

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Indian

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Missisquoi

Birthplace:



Victim 2:  

name unknown

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Indian

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Missisquoi

Birthplace:



1791, May 28




Isle La Motte, GI

P

Class:    do not count

Crime:  FALSE REPORT of HOM / CAS DRO

Rela:    

Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


SUSPECT(s):
Nathaniel Wales

VICTIM(s):
Lt. Ebenezer Hyde


Weapon:  drowned


Circumstances:  


Inquest:  i.d. 6/23:  verdict:  acc. drowned.


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  
Legal records:  

Newspaper:  


Vermont Gazette (Bennington), 6/20/1791:  rumored homicide, but a CAS DRO:  LIST AS CAS DRO:  fr. northern post.  Lt. Ebenezer Hyde of Isle la Motte, missing & supposed drowned.  Left island on 5/28 in a canoe, in company w/ Nathaniel Wales, "between whom, it is said, the most cordial agreement did not subsist; Wales has since returned, but Hyde has not been seen.


"The account that Wales gives . . . is, that Hyde fell out of the canoe and was drowned, and that it was out of his power to save his life, or bring back his body, as it sunk immediately after he ceased struggling; at other times, it is said, he reports differently, so that the real state of the matter is doubtful."  //  Connecticut Courant (Hartford) 7/11.


Vermont Gazette (Bennington), 7/11/1791:  Letter to VG:  Court of enquiry exonerated Wales on 6/14.  Jury of inquest held 6/23 to view body taken up afloat by crew of British schooner Maria, near Point au Fare.  Identified at EH.  Verdict:  "by accidentally falling overboard, either by a fit or by some inability of body, whereby, as no assistance could be afforded him he was drowned."  Wrote to "oblige Mr. Wales and his friends, and relieve the anxiety of the public."


Vermont Gazette (Bennington), 7/18/1791:  Yet another story on the death:  reports that a man from Fair Haven told a paper in Litchfield, CT that Capt. Jedediah Hyde had been murdered by Wells, because he had been haranguing Wells about a debt, which Wells refused to pay.  Claimed Wells had threatened JH's life, in the event JH tried to collect; that people on shore heard cry of murder from the canoe; that head of JH found beaten in; etc.  Ed.--report false.  Repeats jury of inquest verdict.  Hopes the man from Fair Haven will come forward & recant his story.


Boston Gazette 7/11/1791:  ditto on false report, dtl Litchfield, 6/29.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Nathaniel Wales 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Isle la Motte

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Lt. Ebenezer Hyde 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Isle la Motte

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1792, July




Pittsford, RUT

P

INQ

Class:   probable

Crime:   HOM / ATT FAMILICIDE

Rela:    SPOUSE HUSBAND by WIFE

Motive:  STEALTH / RID
Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [0]


SUSPECT(s):
___ Patterson

VICTIM(s):
Alexander Patterson (her husband)


Weapon:  unknown weapon to murder her husband; set arson fire at her house on 8/9 while her children were in the house.


Circumstances:  


Inquest:  i.d. 8/12/1792:  verdict.  Human bones were found in the cellar of the burned house, but could not whose.


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  none

Legal records:  


Rutland Sup. Ct. files, 5:  1626.


1626:  Murder --      Patterson, 1792.  Inquest:  bones found in cellar of Alexander Patterson's house, which burned in Pittsford 8/9/1792.  Could not identify them.  i.d. 8/12/1792.  VERDICT:  from a human body, but could not tell whose.

Newspaper:  


Herald of Vermont, 8/20/1792:  HOM in VT:  RUT:  Th night, 8/9, in Pittsford, dwelling of Alexander Patterson burned.  AP "had been missing several weeks, supposed to have fled on account of some threats he had receive dfrom his wife, by which he thought his life was in danger."  On evening before fire, Mrs. AP tolder her children she was going to a neighbor's house, not to return that night--"her pewter, etc., was observed by a neighboring woman to be packed up the day before" -- at night the fire alarmed a neighbor, who reached house "just as the children escaped the flames."  Day or two later, some children searching for pewter found bones, human remains, "just under where the bed stood."  INQUEST:  verdict, human remains.  Skull, teeth, retaining natural form.  While the inquest jury gathering, Mrs. P went & secreted the skull, teeth, etc & broke the rest of the bones into many small pieces, "in order to render all further enquiries fruitless."  VERDICT:  homicide, but by whom unknown.  "Suspicions are strong against Mrs. P. who has been examined; but God alone can develope the hidden scene of iniquity."  GREAT QUOTE.  also Herald of Vermont:  8/20/1792:  [DITTO:  Vermont Gazette, 8/24; dtl Rutland, 8/20]  ditto Rutland Courier 8/20/1792.


Rutland Courier 8/27/1792:  HOM in VT:  con't.  "the wearing apparel, bedding, pewter, etc. belonging to the family . . . have been found secreted in the woods--a glaring circumstance which strengthens the suspicion against Mrs. Patterson."  Paper asks Mr. P to inform the public through a newspaper, if he lives, "and that the innocent may not suffer as guilty."  ditto Herald of Vermont:  8/27.

Census:  

1790C:  Rut Co., 42.  1M >=16  3M < 16  4F

Vermont Vital Records reel 196:  no AP who fits.

Genealogy:

Town hist. at VHS:  nothing

Accused:  

___ Patterson

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
yes

Children:

yes, several

Occupation:

[housewife]


hhld

Town:


Pittsford

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Alexander Patterson

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

yes

Children:

yes, several

Occupation:





hhld

Town:


Pittsford

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1792, Aug.




Bennington, BEN

P

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    POLITICAL SOLDIER by SOLDIER

Motive:  IMPRISONED DESERTER shot by SENTRY

Intox?:  poss. the victim

Day of week:
T

Holiday?:
no

Time of day:
1am

Days to death:  0


SUSPECT(s):
unidentified soldier
VICTIM(s):
___ Welsh


Weapon:  shot with a musket to the heart


Circumstances:  at the camp of Capt. Eaton's company of the U. S. Regiment, just outside Bennington.


Inquest:  verdict:  acc. death.


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  none

Legal records:  

Newspaper:  


Vermont Gazette:  8/10/1792:  HOM MANSL in VT:  BEN:  T night last, a soldier of Capt. Eaton's company of the U. S. Regiment, now quartered in Bennington, supposed intoxicated, "imprudently transgressed the rules of the encampment, by pressing on the sentry, and was shot dead:  a solemn warning to his surviving comrades not to trespass on decorum, or submit to a derangement of their senses by indulging appetite at the expense of reason.  The verdict in the case was 'accidental death.'"


Herald of Vermont:  8/20/1792:  letter fr. commanding officer in Bennington, VT, to correspondent in Windsor, dated 8/9:  last T night, acc in his company.  Two sentinels assigned to guard 4 deserters from the army who had been found "lurking in this state."  One guard had orders, "after beating of tattoo ((sp?  illeg)), to hail and bring to every man who should be seen on the parade, and to demand of him the countersign . . . this order is in consequence of the men's having, some of them, too frequently left their barracks in the night, and practiced abuse upon the citizens."  About 1 am, challenged a private named Welsh.  Cocked his piece "in hopes of terrifying him to order," but piece accidentally went off & killed Welsh inst.  Through heart.  INQUEST 8/8:  verdict, ACC DEATH.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

U. S. soldier; a sentry

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___ Welsh

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

U. S. soldier; a private

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1792, Sept. 26




Lunenburg, ESS

P

CT

INQ

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  ECONOMIC DISPUTE over DEBT / HONOR - gave the lie

Intox?:  

Day of week:
W

Holiday?:



Time of day:
sunset

Days to death:  0


SUSPECT(s):
Christopher Smith

VICTIM(s):
Abner Bucknam


Weapon:  beating with fists, died when thrown to the ground.  Hit head on ground.


Circumstances:  


Inquest:  9/27/1792:  Court of examination held in Lunenburg, David Hopkinson & Samuel Phelps, j.p.'s.  Finding:  mansl.  Prisoner to be jailed in Newbury for next term of Sup. Ct. in Orange Co.


Indictment:  yes, mansl.


Term:  2/1793


Court proceedings:  pNG.  fNG.  16 l. costs. 

Legal records:  


Rutland Co. Sup. Ct, 102:  36


Rut. Co. Sup. Ct. files, 6:  1856:  MANSLAUGHTER -- Christopher Smith, 1793:  Christopher Smith of Lunenberg, 9/26/93, on Abner Bucknam.  MANSLAUGHTER.  W/ fists, threw to ground.  To head, back, etc.  d. inst. Indicted.


Essex Co. files:  testimony of Zerababal Eager.  "a dispute" arose about sunset b/w AB & CS "concerning a small note and the clearing of a peice [sic] of land that they agreed to submit the dispute to the company when Smith began his Story, Bucknam said it was a Lye and repeated the same sundry times saying he Lyed.  Smith drop'd his axe & step up towards Bucknam & said 'I have a good mind to strike you.'  Bucknam had then an Axe in his hand and Smith took hold of the Axe which was then in Bucknam's hand.  Bucknam then said let go of the axe and you may strike me and I will let go the axe also.  Bucknam then let go the axe and Smith sent it to a small distance from them.  Bucknam then said strike me I am ready for you and I dare you to strike me.  Bucknam then spit in his hands and clinch'd his fist and repeats I am ready for you and dare you to strike me.  Smith then said you strike me first.  Bucknam said no it belongs to hyou to strike first and further said strike me if you dare.  Smith then said here it goes and struck Bucknam in the face.  Bucknam then closed in with Smith and they strove with each other for some time untill they went togeather scuffleing about sixteen feet from the place they first began at.  It appear'd for some time as trho Bucknam would throw Smith.  But at length Smith and Bucknam fell togeather, Bucknam under and Smith upon him.  After they ware on the ground Smith said will you dare me to strike you now.  No answer being made Smoith struck Bucknam one or two blows with his hand or fist as it appeared to me in the face, then Jospeh Hope told Smith not to strike Bucknam any more at the same time Smith appear'd to be disingageing himselfe from Bucknam and as riseing Mr. Hope took hold of Smith's arm.  Bucknam yet laying on the ground I supposed he feigned himselfe much hurt as he had not spoken or made any motions after said Bucknam & Smith fell togeather.  Bucknam's body being immediately raised partly up the blood issued out of his mouth & nose freely.  He did not appear to breath but gasped several times after.  Upon examining the spot of ground the next morning where Bucknam and Smith fell I discovered a small sharp brush stump about four Inches high.  Examining the body of the deceas'd . . . I discover'd a wound just below his Shoulder blade on the left side of his back bone on which said Bucknam fell, which I am fully satisfied was the cause of said wound on the back of the deceased and of his death."


The whole of ZE's testimony is "sworn to" as well by Reuben Sampson [Lampson?], Joseph Hope, Amherst Spafford, & William Howard.  The last three "positive said Smith struck Bucknam when on the ground togeather onlhy one or two blows in the face."

Newspaper:  


Phoenix (Dover, New Hampshire) 10/24/1792:  HOM in VT:  dlt Salem, Mass.:  on 9/25 "an unhappy dispute arose between one Christopher Smith, and one Abner Bucknam both of Luxemburg" [sic, Lunenburg, VT].  AB d. almost inst.

Census:  

1790C:

CS  1M > 16
1M <= 16

3F



AB  1:0:3

Genealogy:

Accused:  

Christopher Smith 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Abner Bucknam

Ethnicity:

[Scots-Irish]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



[1795]




Brattleboro, WDH

P

Class:   do not count

Crime:   SUSPICIOUS / SKELETON

Rela:    UNK

Motive:  poss ROBBERY

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


SUSPECT(s):
unknown person
VICTIM(s):
a peddlar


Weapon:  


Circumstances:  a skeleton was unearthed in 1864 while excavating earth where a tavern once stood 70 to 80 yrs. before.  According to legend, a peddlar disappeared mysteriously about that time.


Inquest:  


Indictment:  


Term:  


Court proceedings:  
Legal records:  

Newspaper:  


Rutland (Vermont) Daily Herald, 8/8/1864

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

peddlar

Town:


transient

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s














Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s








Suspect(s











